
 المخدرات الرقمية بين المشروعية والتجريم
 إعداد

 هاني ياسين السعود
 إشراف 

 الدكتور فهد الكساسبة
 الممخص

إدمان المخدرات يقتصر عمى تعاطي تمك المواد المجرمة سواء كانت مواد طبيعية أو عد لم ي

بل أن التطور التكنولوجي الحديث وما أسفر عنو من تطور في كافة النواحي المختمفة، ، كيمائية

، حيث اتجيت أنظار اً جديد من المخدرات ومن الإدمانومنيا النواحي الإجرامية أوجد نوع

عصابات ومافيا الإجرام الإلكتروني ليصمموا نوعاً جديد من المخدرات يكون في شكل رقمي 

وىى ما عقدنا ليا تمك الدراسة من خلال خمسة فصول تناولنا  يطمق عمييا "المخدرات الرقمية"

ىية المخدرات ما، أما الفصل الثاني فقد تناول الفصل الإطار العام لمدراسةفي الفصل الأول 

، أسباب تعاطي المخدرات الرقمية وآثارىا، أما الفصل الثالث فقد تناول الرقمية وتطورىا التاريخي

، أما حكم المخدرات الرقمية والمسؤولية الجنائية لاستخداميا ثم اشتمل الفصل الرابع عمى بيان

، وفي خاتمة الدراسة توصمنا إلى أنو آليات مواجية المخدرات الرقميةالفصل الخامس فقد تناول 

بسبب حداثة ىذه الظاىرة لم تتضمن التشريعات الجنائية أحكاماً لتجريم أفعال الإنتاج والترويج 

والشراء ولتعاطي ليذا النوع من المخدرات الرقمية لذا فإن تعاطييا في ظل غياب النصوص التي 

ىذه الظاىرة ، كما أن ليذه الظاىرةيرات السمبية تجرم ىذه الأفعال يعد مباحاً عمى الرغم من التأث

صول عمييا مجاناً من بدأت تصيب فئة من الشباب في المجتمع والسبب سيولة الاستعمال والح

 .بعض المواقع



متابعة خاصة بأشكال الإجرام الإلكترونية المستحدثة وربطيا بضرورة إنشاء ىيئة  كما أوصينا

جيات الأمنية من خلال رفع تقارير مفصمة في دورات دورية لطرح بالغرفة التشريعية لمبرلمان وال

جراءات تواكب تطور الجريمة  .ومناقشة المستجدات في ىذا الشأن لمجابيتيا بتشريعات وا 
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Abstract 

Drug addiction is no longer limited to the use of those criminal 

substances, whether they are natural or chemical substances, but the 

modern technological development and the resulting development in all 

different aspects, including criminal aspects has created a new type of 

drugs and addiction, where the attention of gangs and mafia 

cybercriminals to design a new type of drugs in digital form called 

"digital drugs", which Chapter IV contains a statement on the provision 

of digital drugs and the criminal responsibility for their use.Chapter V 

deals with the mechanisms for countering digital drugs. in the conclusion 

of the study, we conclude that, because of the novelty of this 

phenomenon, criminal legislation has not included provisions to 

criminalize acts of production, promotion and purchase and the use of this 

type of digital drugs. therefore, in the absence of provisions criminalizing 

such acts, their use is considered permissible despite the negative effects 

of this phenomenon. this phenomenon has also begun to affect a group of 

young people in society owing to the ease of Use and free access to them 

from certain websites. 

 

 

 

 



We also recommended the need to establish a follow-up body for the 

new forms of cybercrime and link it to the Legislative Chamber of 

Parliament and the security agencies by submitting detailed reports in 

periodic sessions to put forward and discuss developments in this regard 

in order to meet them with legislation and procedures that keep pace with 

the development of crime 


